
 
 

 

 

 

 

 

 

 اسم از نظر تعداد بر سه نوع می باشد :

 یا غیر انسان( دلالت کند. مانند: قَلم, اسَد, تلمیذ(اسمی است که بر یک فرد )انسان مفرد  )

 اسم مفرد علامت خاصی ندارد مانند القلم  ) یک قلم ( یا کتاب ٌ )یک کتاب( 

 مثنی: اسمی است که بر دو فرد)انسان یا غیر انسان(دلالت کند. مانند: قلََمَینِْ, تلِْمیذانِ(مثنی  )

 علامت های اسم مثنی ) ان و ین مکسور می باشد( مانند مومنان  یا معلمین 

 

جمع: اسمی است که بر بیش از دو فرد )انسان یا غیر انسان( دلالت کند جمع خود بر دو قسم است: سالم و جمع  )

 مکسَر(

 

 

 

 جمع سالم خود دو نوع می باشد 

ِِینَ( به آخر مفرد مذکر عاقل )انسان( ساخته می شود -): جمعی است که با افزودن )ونَ( یا جمع مذکر سالم -1

 مانند: مُعلّمونَ, معلّمینَ که جمع معلمّ می باشند.

: جمعی است که با افزودن )ات( به آخر مفرد )معمولاً مونث( ساخته می شود. مانند: مومنات ، جمع مونث سالم -2

 المعلمات ، التلمیذات 

 

جمعی است که شکل مفرد آن تغییر می کند و وزن خاصی ندارد و وزن های آن بیشتر سماعی  جمع مکسر :

 هستند یعنی از طریق شنیدن  می توان آنها را بخاطر سپرد.

 مانند  الکتاب : الکتب    الحدیقه : الحدائق    الصف : الصفوف     الرجل: الرجال  

 

 

 

 اسم :مبــحث 

 صفحه کتاب درسی:

 تمرین از کتاب های درسی، آبی، پرتکرار  نام کتاب

           برای کلاس دبیر و کار در کلاس

 کتاب کار برای کار در منزل
رین اتم

 41هفت ص 

م هنرین اتم

 41ص

تمارین  

 41دوم ص 

 1تمارین 

 41ص 
     

 

 

 

 عربی  :نام درس

 هفتم  مقطع و رشته:

 دوم شماره جلسه: 

 

 علی امینیدبیر:نام 

 آموزشگاه :  علوم

 نام آموزشگاه:

  نام دوره:

 



 
 

 

 

 اسم های اشاره :

 ر از اسم اشاره مذکر و برای مؤنث از اسم اشاره مؤنث استفاده می شود.در زبان عربی برای اسم مذک

 اسم اشاره در زبان عربی: -

 (اسم اشاره به نزدیک:1

 هذه نافذهٌ  ) این پنجره است(«  هذهِ» مفرد مؤنث:                 ) این کتاب است(  هذا کتابٌ                فرد مذکر:هذام

هاتان نفذتان «   هاتانِ ، هاتِینِ »مثنی مؤنث:                  هذان کتابان ) این دو کتاب است(     مثنی مذکر: هذانِ ، هذََینِ 

 ) این دو پنجره است(

منان هؤلاء         هولاء مومنون ) این ها مومنان هستند ) مرد( (           هولاء مومنات  ) این ها مو« مذکر و مؤنث»جمع:

 هستند ) زن( (

 

 

 (اسم اشاره به دور2

 مفرد مؤنث: تلکَ   تلک الطالبه ) آن دانش آموز دختر است(                    ذلک البیت ) آن خانه است(   مفرد مذکر: ذلکَِ 

اولئکَ    اولئک مومن ٌ  ) آنها مردهای مومن هستند(                        اولئک مومنات  ) آنها زنهای « مذکر و مؤنث»جمع: 

 مومن هستند(    

 

 و من الله توفیق 

 

 

 


